
میـزگرد پرچـالش صـنعت لبنیـات/
ــه ــاله:دولت ب ــروه ک ــس گ رئی
مصرفکننده یارانه بدهد نه ما،
مدیرعامل پگاه:تولید لبنیات با

زیان ۱۶ درصد روبروست

پنل تخصصی بازار لبنیات در همایش ملی صنعت لبنیات ایران در مرکز
همایش های بین المللی صدا و سیما برگزار شد و برای اولین بار
مسئولان دولتی در کنار فعالان صنعت لبنیات و تولیدکنندگان شیر خام
نشستند و با همدیگر در حضور نزدیک به ۱۰۰۰ نفر از فعالان صنعت

لبنیات و تولیدکنندگان شیر همفکری و گفتگو کردند.

به گزارش صنعت غذا و کشاورزی (اگروفودنیوز)؛ مرتضی کاظمی مدیر
پنل تخصصی بازار لبنیات در ابتدای سخنانش گفت: وزارت صنعت، از
طریق سازمان حمایت از مصرف کنندگان، دخالت های گسترده ای در صنعت
لبنیات از طریق قیمت گذاری اعمال می کنند که باعث مشکلات زیادی
شده است. ما روی معضل قیمتگذاری دولت، گفتگوهای مفصلی داشتیم. در
همایش امروز دو بحث جدی مطرح شده است، یکی حمایت است و دیگری
دخالت. حمایت و دخالت دائما مورد تاکید قرار می گیرد. معمولا
اقتصاددانها هم از حمایت و هم از دخالتهای دولت ناراضی اند. در
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یک حالت، دخالت و حمایت دولت بسیار زیاد است. در حال دیگری،
حمایت کم است و دخالت هم کم. در حالتی، دولت حمایت زیادی می کند
ولی دخالت کمی دارد و حالت چهارم این است که حمایت ها کم است و

دخالتها زیاد.

این اقتصاد دان در ادامه سخنانش گفت: عموما فعالان حوزه صنعت
لبنیات دنبال این هستند که دولت حمایت نکند و دخالت هم نکند،
یعنی حالت دولت دخالت کم و حمایت کم هم داشته باشد. باید دید چه
مقررات و ضوابطی درباره حمایتها و دخالت های دولت در صنعت لبنیات
وجود دارد. باید دید ذی نفعان حمایت ها و دخالتها چه کسانی
هستند. نکته اینجاست که وقتی در بخش خصوصی کالایی تولید می شود و
بازار بسیار رقابتی است، چرا دولت باید در قیمت گذاری دخالت کند؟

سازمان حمایت، مصوبات دولت را اجرا می کند

معاون سازمان حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان در این پنل
گفت: متاسفانه این نگرش وجود دارد که تمام تصمیمات دولت درباره
قیمتها و سیاستگذاری اقتصادی به عهده یک سازمان و نهاد، است در
حالی که اینگونه نیست. سازمان حمایت به عنوان مجری قوانین و اجرا
کننده دستورالعملها و ضوابطی است که شورای اقتصاد، ستاد تنظیم
بازار و سایر ارگانهای ذیربط، تصویب کرده اند، معرفی می شود. این
سازمان به عنوان بخشی از بدنه دولت در بحث قیمتگذاری ورود می

کند.



رستمی، در ادامه گفت: ستاد تنظیم بازار و شورای اقتصاد بر اساس
شرایط اقتصادی حاکم بر جامعه، بخشی از کالاها را به عنوان کالاهای
مشمول قیمتگذاری معرفی می شود. احصا قیمت کالاها با اخذ اسناد و
مدارک از اتحادیه ها، انجمن ها و همه دست اندرکاران صنعت در دفتر
بررسی سازمان حمایت صورت می گیرد و قیمت، لازم الاجراست. قیمت
گذاری ضوابطی دارد که مصوب هیات تعیین تثبیت قیمتهاست و سالها
ساری و جاری است. سازمان حمایت از ضوابط مصوب نمی تواند عدول کند
و ضوابط قیمتگذاری هیات تعیین تثبیت قیمتها در سایت سازمان مشخص

است.

دولت به مصرفکننده یارانه بدهد نه ما

غلامعلی سلیمانی ، مدیرعامل کاله درباره قیمت گذاری کالاهای لبنی
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گفت: شخصا دنبال آزادسازی قیمتها و اقتصاد هستیم تا قیمت بر اساس
عرضه و تقاضا باشد. تمام فساد بر اساس قیمت های چندگانه است.
آنهایی که قیمت گذاری می کنند اساسا اقتصادی نیستند. نظر بنده
این است که دولت بر اساس درآمد افراد، مالیات بگیرد و آن را به

اقشار کم درآمد پرداخت کند و از قیمتگذاری کالاها صرف نظر کند.

تولید لبنیات با زیان ۱۶ درصد روبروست

مدیرعامل صنایع شیر ایران (پگاه) هم در این پنل گفت: توقع ما از
سازمان حمایت این است که وقتی می خواهند قیمتگذاری کنند، پاسخ
صحیح این است که بحث قیمت باید بر اساس عرضه و تقاضا باشد تا
بتـوانیم شاهـد کـاهش قیمتهـا در برخـی کالاهـا بـاشیم. وقتـی در
قیمتگذاری، تمام مولفه ها لحاظ نمی شود صنعت را آسیب می زنیم.
قیمتگذاری لبنیات بر اساس شیر کیلویی ۲۳۹۰تومان تعیین شده است،
در حالی که شاخص های اقتصادی امسال از جمله حقوق و دستمزد، بسته
بندی، حامل های انرژی و سایر موارد را بررسی کنید بیش از ۴۰ درصد
افزایش هزینه داریم ولی دولت اجازه داده است تنها ۲۴ درصد افزایش
قیمت بدهیم. یعنی تولید کننده با زیان ۱۶ درصدی باید کالای لبنی

عرضه کند.

عبدالله قدوسی، ادامه داد: شرکت ما اگر صادرات نداشت، امکان
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نداشت روی پا بایستد. درخواست ما این است کلیه شاخصها را هنگام
قیمتگذاری لحاظ کنند تا بتوانیم هزینه و قیمت را تراز کنیم.

او گفت: ارز ۴۲۰۰ به دامداران به حد نیاز اختصاص نیافته است و
قیمت شیر خام بالا رفته است. آیا کارخانه ای هست که شیر را با
قیمت ۲۳۹۰تومان بخرد؟ کمترین حاشیه سود برای لبنیات با ۱.۵ درصد
است و ماقبل آن هم کشاورزی است. شیمیایی ۴۴ درصد، فلزات با ۳۳
درصد، گروه مخابرات ۲۹ درصد حاشیه سود دارد ولی کمترین حاشیه سود
برای لبنیات و دامپروری و کشاورزی است. نهاده های کافی به اندازه
کافی در اختیار دامدار قرار نمی گیرد، پس مجبور می شود نهاده را

آزاد تهیه کند و حاشیه سودش بسیار پایین می آید.

آزادسازی قیمتها باید به مرور انجام شود

معاون امور تولید دامی وزارت جهاد کشاورزی هم در این پنل اعلام
کرد: همین الان فرض کنیم دولت تصمیم می گیرد دست خود را از بازار
بردارد. یک کامیون سویا حدودا ۵۰ میلیون قیمت دارد. دولت اگر
قیمت را آزاد کند، همین امروز کامیون سویا می شود ۱۲۰ میلیون
تومان. صنعتگران، چقدر پول دارد برای خرید این کالاها؟ چند نفر
الان گفتند چرا وزارتخانه ذرت نمی فروشد و بخش خصوصی می آورد؟ ما
فقط برای ذخایر راهبردی ذرت داریم تا اگر اتفاقی در کشور بیفتد،
بتوانیم ورود کنیم. ما نمی توانیم رویایی صنعت را به پرتگاه
ببریم. آزادسازی، رها سازی است. این که ارز را آزاد کند، قیمت
شیر هر چه شد، شد. این که مملکت داری نیست. دخالت هایی که دولت
در حوزه وزارت جهادکشاورزی می کند، به معنی حمایت است. به مرور
هم باید آزادسازی اتفاق بیفتد. این که به یک باره بگوییم تمام

نهاده ها آزاد شود، تولیدکننده و صنعت از کجا پول بیاورد؟

مرتضی رضایی، ادامه داد: در شرایط فعلی، تمام تولید شیر کشور، در
بخش خصوصی است. کارهای دولت، دخالت نیست، حمایت است. شرایط کشور
را همه می دانیم. فرض کنید دولت ورود برای ۱.۵ میلیون تن ذخایر
راهبردی ذرت را به بازار عرضه نکند. بخش خصوصی چطور از صنعت
حمایت می کند؟ ما جلوی کسی را نگرفتیم و بگوییم ارز دولتی را فقط
به دولتی ها می دهیم. ارز ۴۲۰۰ تومانی به همه تعلق می گیرد. بنده
به شدت مخالف آزادسازی یک باره ارز ۴۲۰۰ تومانی هستم. بلکه به
مرور باید این کار انجام شود و باید به تدریج، اثر روی بازار
بگذارد. مثلا شیر با ارز نیمایی تامین می شود بشود کیلویی ۵۵۰۰
تومان. این یک مثال است و نباید در ذهنها تشویش ایجاد کند.



کارخانه های تولید لبنیات، چقدر می توانند این پول را تامین
کنند؟

قیمتگذاری دولتی را برداریم مرغ کیلویی ۲۷ هزار تمان میشود

معاون توسعه صنایع و بازرگانی وزارت جهادکشاورزی در این پنل گفت:
بر اساس آمار مرکز آمار ایران، رشد اقتصادی کشاورزی در سه ماهه
اول امسال ۴.۷ در سه ماهه دوم ۵.۷ و میانگین ۵.۵ درصد است. برخی
اقتصاددانها تورم برای سال آینده پیش بینی می کنند. بخش اعظم
تورم منشا سیاستهای پولی دارند. خواهش می کنیم وقتی چیزهایی را
طرح می کنیم که جنبه ناامیدکننده دارد، با احتیاط بیشتر حرف
بزنیم. چطور سیاستهای پولی را نادیده می گیریم و تورم پیش بینی

می کنیم؟

کاظم نژاد، در ادامه سخنانش گفت: آیا حمایت فقط قیمتگذاری است؟
قطعا نه. آیا حمایت فقط متعلق به دولت جمهوری اسلامی است؟ کشورهای
اروپایی و آمریکایی بیشترین حمایت از کشاورزی و صنعت غذا دارند.
اساسا شیوه حمایت ما غلط است. اساسا حمایت از بخش کشاورزی و غذا
به لحاظ مبانی تئوریک، اجتناب ناپذیر است. تاکیدی که دارم این
است که شیوه حمایت غلط است. باید به سمت حمایتهای سبز برویم که
کمترین اخلال را در بازار ایجاد کند. قیمتگذاری از مواردی است که
اخلال در نظام بازار ایجاد می کند. حالا چرا دولت مجبور است این
کار را بکند؟ چون یک سری سیاستهای کلان داریم که تا مادامی که

اصلاح نشود، مجبوریم این کار را ادامه دهیم.



او با اشاره به اینکه اگر ارز جو، ذرت و کنجاله را آزاد کنیم،
قیمت مرغ کیلویی ۲۷ هزار تومان می شود، گفت: اگر مصرف کنندگان
توان پرداخت دارند، همین فردا آزادسازی قیمت را انجام دهیم. مرغ
مصرف بالایی دارد و هر روز هم رو به تزاید است. باید مبانی حمایت
دولت را بفهمیم. حمایت اجتناب ناپذیر است. قطعا شیوه حمایت باید
تغییر کند. ولی باید از کجا شروع کرد؟ باید تغییر گفتمان دولت و
بخش خصوصی صورت گیرد. باید بنشینیم ببینیم چطور سیاست حمایت را
تغییر دهیم تا مردم آسیب نبینند. آسیب دیدن مردم یعنی شما فردا
مشتری ندارید. واقعا شیر گران است مردم نمی خورند؟ چرا بچه ها به
سمت نوشابه می روند؟ نوشابه ارزان تر است؟ باید به اینها هم توجه
کرد. اگر بگوییم مداخله دولت صددرصد غلط است، باید به این فکر
کنیم چرا مردم به سمت نوشابه هایی می روند که قیمتشان بالاتر از

مواد لبنی است، می خرند؟

کاظم نژاد ادامه داد: لازم بودن یا نبودن حمایت و قیمتگذاری را ما
تعیین نمی کنیم. شرایط دولت تغییر می کند. درست است با آزادسازی
قیمتها، صددرصد، اقتصاد کاراتر و فساد کمتر می شود. ولی مردم آیا
می توانند مرغ کیلویی ۲۷ هزار تومان بخرند؟ باید این مسایل به



تدریج اصلاح شود.

معاون وزیر جهادکشاورزی گفت: تا زمانی که سرکوب قیمتها داریم،
معلوم است باید قیمتگذاری دولتی باشد. اگر قیمت در کالاهای
کشاورزی بر مبنای عرضه و تقاضا باشد، ما با ارز آزاد کاملا
موافقیم، ولی به شرط آنکه فردا نگوییم قیمتها چند برابر شد و ما
پول نداریم نهاده دامی بخریم. اگر ما بتوانیم زنجیره بین صنایع
لبنی و دامداران را به وفاق برسانیم، قطعا دولت در تصمیم گیری ها

دخالت نخواهد کرد.

تاکنون بازار، دولت را تنظیم کرده نه دولت، بازار را!

عضو هیات مدیره انجمن گاوداران درباره حمایت دولت از این صنعت
گفت: ما ۴۰ سال ستاد تنظیم بازار داریم. چرا مسئولان ارشد دولتی
این حرفها را نمی شنوند؟ سئوال ما این است که در ۴۰ سال اخیر
ستاد تنظیم بازار توانسته بازار را تنظیم کند؟ خیر، بازار این
ستاد را تنظیم کرده است. اقتصاد دستوری و تحکمی نیست. ما با
مسئولان پیر شدیم. با این همه مشکلات ۴۰ ساله و نرخ های نوسان دار
ارز، یک باره نمی شود حمایت را برداشت. اشتباه دولت این بوده که
سطح درآمد عمومی جامعه را پایین نگه داشته است. امروز حقوق یک
کارمند باید ۱۰۰۰ دلار باشد تا بتواند شیر لیتری ۶ هزار تومانی
بخرد. روش قیمت گذاری دولت الان غلط است چون از دریچه مصرف کننده
نگاه می کند و فشار را به کشاورز و دامدار می آورد. روش درست
قیمت گذاری این است که دولت از مزرعه تا سر سفره را نظارت کند.

۷۰ درصد قیمت شیر خام مربوط به غذای دام است.



مقدسی گفت: ما ادعای ۷ هزار سال تمدن داریم و زشت است هر سال
برویم در دولت خواهش و تمنا و دعوا کنیم تا بتوانیم قیمت تمام
شده را تصویب کنیم. بیاییم یک فرمول بیاوریم تا همه هزینه ها را
لحاظ کنیم. قیمت گذاری به این روش غلط است. به ما می گویند
مستندات برای قیمت شیر بدهید. هزینه های گاو مشخص است. بر اساس
هزینه ها، قیمت را تعیین کنید. می آیند هزینه ها را بررسی می
کنند و بعد می گویند مصرف کننده توان خرید ندارد. به ما می گویند

علوفه دولتی با ارز ۴۲۰۰ تومان می دهیم.

او با بیان اینکه ما آمدیم قیمت شیر خام را بر اساس جو و سویا و
ذرت ۴۲۰۰ تومانی قیمت گذاشتیم، گفت: باید پذیرفت قیمت گذاری ما
اشتباه است چون سالی یک بار است. سال زراعی اول مهرماه است، در
مهرماه قیمت ذرت علوفه ای ما ۱۰۰ درصد افزایش یافت. قیمت گوشت
افت شدید داشت، در نتیجه قیمت شیر خام را بالا برد. به مسایل اخیر
کشور در آبان و دیماه خوردیم. قیمت شیر را می گویند امنیتی است.
قیمت شیر بالای ۲۸۰۰ تومان است و ما دامداران نمی توانیم دوام

بیاوریم و دام مان را به کشتارگاه می بریم.

عضو هیات مدیره انجمن گاوداران گفت: خواهش ما این است دولت فکر
عاجل کند. ارز باید نرخ واقعی داشته باشد و یک نرخ داشته باشد.
انجمن صنفی دامداران صراحتا می گوید صادرات و واردات با نرخ مشخص
بازار باشد. امروز دلار ۱۳ هزار و خرده ای است. قیمت روی هر عددی
در بازار ارز بود، باید با همان کار صورت گیرد. ما به جایی



رسیدیم که دولت فنر ارز را آنقدر فشار داد که در سال ۹۷ دیگر
نتوانست کنترل کند و فنر ارز دررفت. همه دولتها در سال آخر، فنر
ارزشان درمی رود، دولت فعلی در سال اول، نتوانست فنر ارز را
کنترل کند. ما بزرگترین وارد کننده لبنیات در دنیا بودیم، امروز
شدیم بزرگترین صادرکننده لبنیات در منطقه. آرزوی ما خوردن بستنی
بود، الان ۱۸۰۰ نوع بستنی در کشور داریم که جای افتخار دارد. اگر
دولت ما را در جلسات تنظیم بازار راه بدهد، بهتر است. کدام یک از
جلسات ستاد تنظیم بازار اجازه می دهند؟ ستاد تنظیم بازار برای ما
نرخ می گذارد، متولی خوراک دام وزارت جهادکشاورزی است، وزارت صمت

برای ما قیمت می دهد. مگر این وقت می شود؟

او گفت: چرا دولت از تولید حمایت می کند؟ چون محصول تولیدی ما هر
سه وعده غذایی، سر سفره مردم است. سازمان حمایت ببیند در قیمت
گذاری، ما بر اساس ارز ۴۲۰۰ تومانی محاسبه کرده ایم. دولت بیاید
به مصرف کننده کارت اعتباری برای خرید لبنیات بدهد. دولت بالغ بر
۱۰۰ هزار میلیارد تومان برای کالاهای اساسی سوبسید می دهد. این را
به تولیدکننده بدهد. کالاهای تولیدی ما مزیت صادراتی دارد. اگر
مردم داخل نخورند، صادرات می کنیم. اگر دولت ارز ۴۲۰۰ تومانی می
دهد، گداپروری کرده است. مگر ما گدا هستیم که ارز دولتی بگیریم؟
آقا حمایت نکنید. گام به گام رو به آزادسازی و تک نرخی شدن
برویم. وقتی به مصرف کننده می رسیم، می گویند توان ندارند. از

مصرف کننده حمایت کنید نه تولیدکننده.

با اقتصاد نمی شود شوخی کرد

معاون وزیر جهادکشاورزی در ادامه پنل گفت: رویایی و در فضا فکر
نکنید. می شود گفت من قرار است نماینده کجا شوم و هرطور خواستم
حرف بزنم. فرض کنیم همین الان ارز نهاده ها را کاملا آزاد کنیم.
صنعت از کجا می خواهد پول بیاورد؟ یک دفعه ارز را سه برابر کنیم؟
مگر می شود؟ با اقتصاد که نمی شود شوخی کرد. ما درباره آزادسازی
ارز صنعتی حرف می زنیم نه قیمت ارز در جامعه. تفاوت قیمت، فشار

ایجاد می کند و فسادزاست. این را می دانیم.



رضایی گفت: اصل مطلب این است که اگر آزادسازی اقتصاد اتفاق
بیفتد، شرایط صنعت لبنیات چه می شود؟ همین امروز گوشت قرمز مشمول
قیمت گذاری نیست. یعنی دستگاه نظارتی وارد بازار نمی شوند اتیکت
روی گوشت بزنند. به شدت قیمت افت کرده و ارز آن هم نیمایی است.
شرایط تولید گوشت قرمز در کشور ما فراهم نیست. برزیل دسترسی به
علوفه مفت دارد. آنقدر سرزمین و مراتع شان گسترده است که با هلی
کوپتر می روند دنباله دام. تولیدکننده ما نمی تواند با آنها

رقابت کند. حمایت در اینجا از تولیدکنندگان داخلی بد نیست.

او در ادامه گفت: می گویند چه خوب بود درآمد کارمندان ۱۰۰۰ دلار



باشد. ما هم آمین می گوییم ولی یک فرآیندی باید طی شود و قدرت
خرید مردم بهبود یابد تا شیر ۷ هزار تومانی بخرند. در شرایط فعلی
اگر قیمت ها آزاد شود، مصرف به شدت افت می کند. روی گوشت تحلیل و
آمار وجود دارد. به شدت مصرف گوشت قرمز کاهش یافته چون قدرت خرید
کم شده است. این بدیهی است. به تدریج صنعت باید آزاد شود. الان
شرایط جامعه مهیا نیست و باید به مرور آزادسازی اتفاق بیفتد.
باید چه کنیم تا سرانه مصرف لبنیات افزایش یابد؟ سالی ۵ درصد
جمعیت گاوها زیاد می شود. این یک روند طبیعی است. رشد جمعیت کشور
۱.۲ است ولی سالانه ۵ درصد افزایش تولید لبنیات داریم. پس اضافه
تولید را می خواهند چه کنند؟ الگوی مصرف ایرانیان متمایل به مصرف
شیر نیست. خانواده من حتی صبحها شیر نمی خورند. اگر شیر شد ۸

هزار تومان، حتما نمی خورند.

معاون وزیر جهادکشاورزی گفت: هر دو طرف صنعت، چه گاوداران و چه
صنایع لبنی، بحث صندوق حمایت را جدی بگیرند. قبلا اسمش خانه شیر
بود که باید کارها دنبال شود. همین امشب ببینید چند دقیقه یا
ساعت از برنامه تلویزیون تبلیغ مصرف روغن و شکر است. روغنی که
همه گفته اند سرانه مصرف ایران بالاست. نمی توانند بفروشند می
گویند امگا ۳ و ویتامین دارد. باید الگوی مصرف لبنیات را افزایش
داد. با وضعیتی که الان می بینیم با مازاد تولید لبنیات روبرو
هستیم که باید به فکر صادرات یا بهبود سرانه مصرف بود. باید
تبلیغات صنعت لبنیات را افزایش داد. ببینید صنعت روغن چه می کند؟

یک صدم آنها تبلیغات نکرده اید.

به ازای هر کیلو صادرات و واردات شیر، ۲ دلار کم می آوریم

مدیرعامل کاله در ادامه این پنل گفت: اقتصاد، دو عامل اصلی داریم
مالیات و ارز. مالیات را از پردرآمد می گیرند و به کم درآمد می
دهند. هر محصولی یک قیمتی دارد. اگر قرار است به افراد کم درآمد
کمک شود، دولت باید به افراد کم درآمد کمک کند، مانند کشورهای
اروپایی. ما قرار نیست در عرض چند دقیقه ارز ۴۲۰۰ هزار تومانی را
۱۴۰۰۰ تومان کنیم. طبیعی است مسئولان دولتی، حرف دولت را بزنند.
ولی اصل بر واقعیت هاست. کشورهایی که در ارز دخالت نکردند، مانند
ترکیه، همه چیز بهتر شد. در کشورهایی که دخالت کردند مانند شوروی

سابق، همه چیز فروریخت.
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سلیمانی گفت: دولت ۴۰ درصد مالیاتی را که باید بگیرد، می گیرد.
باید از پردرآمدها بگیرند. چرا باید سوبسید به دامدار خارجی
بدهند ولی یارانه به دامدار و کشاورز ایرانی نمی دهند؟ ما به
ازای هر لیتر اجزای شیر صادراتی ۱.۶ دلار گیرمان می آید، همان
اجزای شیر را وارد می کنیم، ۳.۶ دلار می پردازیم. یعنی ۲ دلار کم

می آوریم.

او ادامه داد: بر مبنای عرضه و تقاضا ممکن است ارز امروز ۱۴ هزار
تومان شود، فردا ۲۴ هزار تومان بشود. عرضه و تقاضا باید بر مبنای
توان ۸۳ میلیون نفر جمعیت ایران باشد. مشکل ما این است که وزیر

مالیات نداریم و وزیر صادرات هم نداریم.

سلیمانی گفت: ما درباره چیزهای غلط داریم بحث می کنیم. باید همه
این سازمانها مانند سازمان حمایت، تعطیل شود.قیمت گذاری سختترین

کار اقتصاد است

معاون سازمان حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان در ادامه این
پنل گفت: مباحث قیمتگذاری بسیار پیچیده است و عوامل بسیار زیادی
دخیلند. قیمت یک چیز ثابت نیست. قیمتی که در این مقطع تعیین می
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کنیم بر مبنای تمام هزینه های واقعی و با صلاحدید تولیدکنندگان
است زیرا امضای صورتجلسه با مشارکت تولیدکنندگان از جمله انجمن

دامداران است.

رستمی، در ادامه سخنانش با بیان این که در ۹۹ درصد موارد
قیمتگذاری، انجمن ها حضور دارند، گفت: من نمی توانم درباره قیمت
شیر حرف بزنم بدون آنکه صورت مالی تولیدکننده دستم نباشد. اتفاقا
شاید ما هم راغب نباشیم این کار را کنیم. قیمت گذاری سختترین و
پرمسئولیت ترین کار برای کارشناسان است. امروز محاسبات با فردا
فرق می کند. وقتی گوشت را با موبایل مقایسه می کنید، دو مقوله
جداست. مقایسه نرخ جو و سایر نهاده ها با دیگر کالاها اشتباه است.
ممکن است نهاده بیاوریم و به دست فلان دامدار نرسد. این درست است
در یک پروسه ۱۹ هزار خریداری و ۸۰۰ فروشنده، نشود ساماندهی درستی
کرد. شبکه توزیع اصلا تعریف نشده است ولی قاطعانه می گویم مقایسه
ای بین کالاهای مختلف نداریم. بر این اساس، دولت اولویت بندی کرده
و می گوید به جو و ذرت ارز ۴۲۰۰ تومانی می دهم ولی به ماشین و
موبایل نمی دهم. بین دو کالاهای غذایی اگر قابلیت نظارتی کمتر

باشد، جزء اولویتهای خروج از حمایت دولتی است.

او در ادامه گفت: مطمئن باشید تمام بدنه دولت، حاضر نیست کالاهای
در گروه های مختلف مشمول قیمت گذاری شوند، ولی به اجبار مجبور به
گروه بندی می شود. اقلام حمایت لبنیاتی حدود ۶۲ قلم بود و الان به
مرور ۱۲ قلم شده است. چون به مرور قدرت خرید مردم و وضعیت صنعت و
اقتصاد، تثبیت شد. باید تبعات تصمیمات را در نظر گرفت. مسئولیت



تبعات با کیست؟ شرایط سخت است و قیمت گذاری از همه چیز سختتر
است. ما ۱۴ قلم کالا را قیمت گذاری می کنیم. آیا در سایر کالاها

بهشت است؟ آیا در اقتصاد ما همه چیز جز لبنیات خوب است؟

سرویس خبری: صنعت غذا

https://agrofoodnews.com/category/food-industry/

